
 

Geachte aanwezigen, 

 

Hartelijk welkom bij de presentatie van het tweede parlementair jaarverslag 

van de Partij voor de Dieren. Drie dagen voor onze tweede verjaardag in het 

parlement. 

 

Een voor de hand liggende vraag is natuurlijk of er veel veranderd is in de 

wereld sinds de Partij voor de Dieren haar entree maakte in het parlement als 

eerste partij in de wereldgeschiedenis waarvan de vertegenwoordigers het niet 

primair opnemen voor de eigen soort. 

 

Jazeker, er is heel veel veranderd. In 2006 wierpen grote maatschappelijke 

problemen hun schaduwen weliswaar vooruit, maar er was geen sprake van 

een kredietcrisis, een valutacrisis, een breed erkende klimaatcrisis, een 

zoetwatercrisis, een dreigende H5N1 pandemie, een antibioticacrisis, een 

voedselcrisis, kortom van een breed gevoelde beschavingscrisis. 

 

Is er samenhang tussen genoemde crises en het werk van de Partij voor de 

Dieren? Jazeker, daar is veel samenhang tussen! Niet dat die crises dankzij of 

ondanks de Partij voor de Dieren zijn ontstaan, maar de Partij voor de Dieren 

is de eerste partij in het Nederlandse parlement geweest die vanaf aanvang 

heeft aangegeven dat de aarde weliswaar voldoende biedt voor ieders 

behoefte, maar niet voor ieders hebzucht, zoals Gandhi eerder al aangaf. 

 

Wij hebben bij onze entree in het parlement gezegd te verwachten dat de wal 

het schip zou gaan keren en dat het menscentrale denken tot crises zou leiden 

die niet langer genegeerd kunnen worden, omdat het van levensbelang is een 

andere koers te kiezen. 

 

Mededogen en duurzaamheid verdragen zich niet met het kortetermijn denken 

dat andere partijen kenmerkt, waarin de westerse mens en z’n geld een 

centrale rol vervullen. 



 

 

 

 

 

We moeten vaststellen dat geen van de genoemde crises zich ooit spontaan in 

de dierenwereld had kunnen voordoen.  Mensen zouden zonder dieren niet 

kunnen overleven, dieren kunnen zonder mensen héél goed overleven. Beter 

dan met mensen zelfs. Wat mensen onderscheid van dieren, meer intelligentie 

en de mogelijkheid tot het maken van moreel ethische afwegingen, lijken 

mensen in hun eigen nadeel aan te wenden, zozeer dat het voortbestaan van 

het leven op aarde ermee op het spel gezet wordt, zelfs binnen afzienbare 

termijn. 

 

Dat rechtvaardigt ook de plaats van de Partij voor de Dieren in het parlement 

en zal er ook toe leiden dat de Partij voor de Dieren niet langer weggelachen 

kan worden als een decadent luxeverschijnsel van weekhartige mensen die 

voor elke duif een truitje zouden willen breien. We hebben de belangrijke taak 

om de softe factor in het Kamerwerk te introduceren. Niet het recht van de 

sterkste centraal stellen, maar aandacht vragen voor het belang van de 

zwaksten. 

 

Vandaag presenteren wij het tweede Parlementaire Jaarverslag van de fracties 

in de Tweede en Eerste kamer der Staten Generaal van de Partij voor de 

Dieren over het parlementaire jaar 2007-2008. Het is een verslag geworden 

van meer dan 900 pagina’s. Nooit eerder legden andere politieke partijen zo 

uitvoerig verantwoording af van het werk dat ze in het parlement verrichten. 

 

We zijn ook anders dan de anderen. We schrijven letterlijk geschiedenis omdat 

er voor het eerst in de wereld een politieke partij in een Nationaal Parlement 

gekozen werd die niet primair opkwam voor de belangen van de eigen soort, 

de mens. Het afgelopen jaar heeft meer dan ooit laten zien waar de politieke 

keuzes van mensen toe leiden als het aan de traditionele politiek ligt.  

 



 

 

 

 

 

We roepen grootschalig onheil over ons af, in de jacht op korte termijn-

belangen die vluchtig zijn en schadelijk voor toekomstige generaties. 

We consumeren wereldwijd volgens het WNF 30% meer dan ons toekomt en in 

het rijke westen consumeren we zelfs 3x zoveel als waar we qua land-

oppervlakte recht op zouden hebben. Eén op de vier zoogdiersoorten is met 

uitsterven bedreigd, louter als gevolg van concurrentiestrijd met de mens.  

In een politieke omgeving die geplaagd wordt door zoveel rampspoed, ligt het 

voor de hand dat de Partij voor de Dieren niet louter geprezen wordt om haar 

inzet. De brenger van slecht nieuws maakt zich daarmee zelden populair. 

 

De Pavlov reactie van politieke tegenstanders om de partij belachelijk te 

maken wanneer er bijvoorbeeld 41 moties worden ingediend over allerhande 

dierenonderwerpen, waarvan één over goudvissen die gekozen wordt als 

illustratief voor onze vermeende overbodigheid, spreekt boekdelen. Heel veel 

mensen zien ons het liefst als de Partij van de Bijzaken, omdat dat een goede 

reden zou kunnen zijn onze boodschap niet serieus te hoeven nemen. De mens 

is van nature niet echt tot verandering geneigd en daarom moet iedereen die 

pleit voor een wezenlijk andere koers in eerste aanleg serieus rekening houden 

met hoongelach. 

 

Dat laat ons overigens geen moment uit het veld slaan. We zijn de snelst 

groeiende politieke partij in ledental, we halen successen binnen zoals het 

verbod op het couperen van paardenstaarten en het tot stand brengen van een 

transitie naar meer plantaardige voeding. Daarvan is het aardig om te zien hoe 

krampachtig de zittende politiek reageert op onze inbreng. Minister Verburg 

wringt zich vanaf de presentatie van de film Meat the Truth in allerlei bochten 

om ons van leugens te kunnen betichten. Terwijl zowel het Centrum voor 

landbouw en Milieu, het Planbureau voor de Leefomgeving, de VU Amsterdam, 

de WUR als adviesbureau BLONK tot gelijkluidende conclusies komen: we 

zullen veel minder dierlijke eiwitten moeten consumeren.  



 

 

 

 

 

En waar het kabinet inderdaad 6 miljoen euro uittrekt voor de door ons 

bepleite eiwittransitie, sputtert minister Verburg nog wat na over het feit dat 

kaas ook milieu-onvriendelijk is en dat we heus niet allemaal veganist gaan 

worden. In de agrarische pers las ik dit weekend een nog curieuzere stelling. 

Als iedereen vegetarier wordt , houden we allemaal zoveel geld over dat we 

moeten vrezen voor de gevolgen als we dat allemaal aan vliegtickets zouden 

gaan uitgeven. Alsof die overweging ooit bij enige andere vorm van 

milieubesparing boven is komen drijven! 

 

We zijn dus de aanjager voor heel veel politici.En we vormen floodlight voor de 

woordvoerders van andere politieke partijen die meer ruimte in hun fracties 

krijgen om op te komen voor dieren, louter door onze aanwezigheid en de 

electorale dreiging die daarvan uitgaat. 

 

We zijn binnen het parlement zeer actief, maar ook daarbuiten, bijvoorbeeld 

door mee te werken aan de film Meat the Truth van ons wetenschappelijk 

bureau, de Nicolaas G. Pierson Foundation. Ook het kabinet kan er niet langer 

omheen dat vlees het meest milieuvervuilende deel van ons voedingspakket is.  

 

Dat levert nog wel strijd op tussen Cramer en Koenders die inderdaad toe 

willen naar het verminderen van de consumptie van dierlijke eiwitten en 

Verburg die met oogkleppen en oordoppen in door wil met het promoten van 

de bio-industrie, maar Verburg voert een achterhoedegevecht. Dat kan nog 

wel veel schade opleveren voor dieren, natuur en milieu, maar ze gaat het 

verliezen van de kracht van argumenten die uit steeds meer richtingen komen. 

Minister Verburg weigert nog keer op keer diervriendelijke moties uit te voeren 

vanuit de arrogantie van de macht, maar gaat dat niet volhouden.  



 

 

 

 

 

Nederland zal gidsland worden voor de nieuwe koers die de landbouw 

noodgedwongen zal moeten inzetten. Met het huidige landbouwareaal kunnen 

met gemak 20 miljard monden gevoed worden, maar niet met dierlijke 

eiwitten, dat wordt steeds duidelijker. 

 

De internationale versie van Meat the Truth gaat op dit moment de wereld over 

en is al getoond van Fortaleza tot Dresden, van Brussel tot Los Angeles, van 

Kaapstad tot Londen. 

 

Het is een hectisch jaar geweest, een jaar ook waarin we ons initiatief-

wetsvoorstel voor een verbod op het onverdoofd ritueel slachten voorbereidden 

en waarin we een initiatief aankondigden om de opvang van dieren beter 

geregeld te krijgen. In het presidium van  de kamer kregen we steun voor ons 

voorstel niet langer bedreigde diersoorten te serveren in het Kamerrestaurant, 

waar dat voorstel vorig jaar nog werd weggestemd. 

 

Maar wat de grootste doorbraak is, is dat steeds meer andere politici harder 

gaan lopen voor het welzijn van dieren en aandacht voor natuur en milieu. 

Natuurlijk, niet zo hard als wij misschien willen, maar de invloed die we als 

haas in de marathon hebben is ontegenzeglijk groot als het gaat om aandacht 

voor de thema’s die wij onder de aandacht brengen. 

 

De twee ambtenaren van LNV die fulltime bezig zouden zijn met het 

beantwoorden van onze Kamervragen doen héél nuttig werk, nuttiger dan het 

werk van veel van hun bijna 4.000 collega’s van wie er een aantal nog steeds 

fulltime bezig zijn met het uitvoeren van politieke keuzes in de richting van 

een nog grootschaliger veehouderij. Op dit moment wordt er nog steeds 

slechts ongeveer twee cent per productiedier uitgegeven aan het verbeteren 

van dierenwelzijn. Meer is er niet.  



 

 

 

 

 

Substantieel budget voor alternatieven voor dierproeven ontbreekt nog steeds 

hoewel we de voorzichtige toezegging van minister Klink hebben gekregen dat 

daar verandering in zou kunnen komen. Het budget voor alternatieven is in 

ieder geval verhoogt voor het komende jaar van 900.000 euro naar 2,2 

miljoen. Nog steeds betaalt elke Nederlander een onvrijwillige ‘contributie’ aan 

de bio-industrie van meer dan 100 € en daar zal een einde aan moeten komen. 

Hoewel de resultaten vooralsnog vaak bedroevend zijn, kunnen we niet anders 

dan vaststellen dat er een onomkeerbare beweging in gang gezet wordt in de 

richting van een meer duurzame samenleving. We zullen wel moeten!  

Als Partij voor de Dieren zullen we daar graag al onze energie in investeren. 

Zoals ook afgelopen jaar het geval was, waarvan dit jaarverslag een gestolde 

neerslag vormt. 


